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ნავთობი და გაზი 

ყაზახეთი ივლისის შეხვედრის წინ კვლავ არღვევს OPEC+-ის შეზღუდვებს 

Bloomberg – ყაზახეთმა განაცხადა, რომ მას არ შეუძლია ნავთობის წარმოების შემცირება და 

იმედოვნებს, რომ წელს დაგეგმილ დონეს გადააჭარბებს, რაც OPEC+-თან დაპირისპირებას 

ჯგუფის შეხვედრამდე კიდევ უფრო გაამწვავებს. 

ენერგეტიკის მინისტრმა იერლან აკენჟენოვმა გასულ ხუთშაბათს ასტანაში ჟურნალისტებს 

განუცხადა, რომ ქვეყანას არ შეუძლია შეზღუდვების დაწესება საერთაშორისო 

პარტნიორებისთვის ან სახელმწიფო საბადოებზე, კარტელის წინაშე აღებული 

ვალდებულებების მიუხედავად. „ინტერფაქსის“ ცნობით, მან ნავთობის ექსპორტიორი 

ქვეყნების ორგანიზაციას თავისი პოზიციის შესახებ პირდაპირ აცნობა. 

ყაზახეთი თვეების განმავლობაში კონფლიქტში იყო OPEC+-თან წარმოების კვოტის 

დარღვევის გამო და ეს უკანასკნელი დაუმორჩილებლობა მოხდა რამდენიმე დღით ადრე, 

სანამ ალიანსი - საუდის არაბეთის ხელმძღვანელობით - ივლისის პოლიტიკას განიხილავს. 

„ინტერფაქსის“ ცნობით, მიწოდების კიდევ ერთი ზრდა იგეგმება, მაგრამ მოცულობა ჯერ 

კიდევ განიხილება. 

საუდის არაბეთის ხელმძღვანელობით OPEC+-ის ძირითადმა ქვეყნებმა ბოლო თვეებში 

ნავთობის ბაზრები ააფორიაქეს, როდესაც მაისსა და ივნისში  მოპოვების უზარმაზარი ზრდა 

გამოაცხადეს - 411,000 ბარელით დღეში - სამჯერ მეტი, ვიდრე დაგეგმილი იყო. გასულ 

კვირას მათ ივლისისთვის კიდევ ერთი ზრდის შესახებ წინასწარი მოლაპარაკებები დაიწყეს. 

წყარო:  worldoil.com  -  https://cutt.ly/rrbNoYAH  

 

საუდის არაბეთი და ქუვეითი ნეიტრალურ ზონაში ნავთობის ახალი საბადოს 

აღმოჩენის შესახებ აცხადებენ 

საუდის არაბეთმა და ქუვეითმა გასულ ორშაბათს ერთობლივად განაცხადეს, რომ მათ 

ნავთობი აღმოაჩინეს ჩრდილოეთ ვაფრას ვარა-ბურგანის საბადოში, რომელიც ორ ქვეყანას 

შორის ნეიტრალური ზონის ნაწილია. ამის შესახებ ინფორმაცია საუდის არაბეთის 

პრესსამსახურმა (SPA) გაავრცელა. 

SPA-ს საინფორმაციო სააგენტოს ცნობით, ვარას რეზერვუარიდან ჩრდილოეთ ვაფრას (ვარა-

ბურგანი-1) ჭაბურღილში დღეში 500 ბარელზე მეტი ნედლი ნავთობი მოედინებოდა. 

ეს პირველი აღმოჩენაა 2020 წლის შუა პერიოდში გაყოფილ ზონასა და მის მიმდებარე 

საზღვაო ზონაში მოპოვების განახლების შემდეგ. აღმოჩენა უაღრესად მნიშვნელოვნად 

ითვლება, რადგან მას დადებითი გავლენა აქვს ორივე ქვეყნის, როგორც ენერგიის საიმედო 

გლობალური მიმწოდებლების სტატუსზე და მათ შესაძლებლობებზე ძიებისა და წარმოების 

სექტორში. 

წყარო:  worldoil.com  - https://cutt.ly/IrbNoVbB  
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ელექტროენერგეტიკა 

3 დიდი ჰესის აშენება ისევ დღის წესრიგში დგას 

ენერგეტიკოსები მთავრობის გადაწყვეტილებას ეთანხმებიან, თუმცა გარკვეული 

პირობებით. 

საქართველოს მთავრობა 2030 წლამდე ქვეყნის შიდა დადგმული სიმძლავრის 10 ათას 

მეგავატამდე გაზრდას გეგმას, რასაც დიდი ჰესების მშენებლობით აპირებს. ისეთით, 

როგორიცაა ნამოხვანჰესი, ნენსკრა და ხუდონჰესი, თუმცა საინტერესოა, როგორ მოხდება ამ 

გეგმის რეალიზება მაშინ, როდესაც საქართველოში ჰესებს ბევრი მოწინააღმდეგე ჰყავს და 

არაერთი ხელშეკრულება დარღვეულა? 

ზემოთ ჩამოთვლილი ჰესებიდან ნენსკრას მშენებლობა დაწყებულია, თუმცა პროექტი 

გაჩერებულია. დანარჩენი ორი ჰესის მშენებლობა არც დაწყებულა, თუმცა დიდი ხანია 

გეგმაშია ახალი ობიექტების შემატება საქართველოს ენერგეტიკისათვის. 

არსებული მდგომარეობით, ნამოხვანის, ხუდონჰესისა და ნენსკრაჰესის საინვესტიციო 

მოცულობა 800 მილიონი დოლარიდან 1 მილიარდ დოლარამდე მერყეობს. 

ხუდონჰესის 702-მეგავატიანი ჰიდროელექტროსადგურის მშენებლობა საბჭოთა კავშირის 

დაშლამდე რამდენიმე წლით ადრე დაიწყო. საქართველოს დამოუკიდებლობის მოპოვების 

დროს, პროექტზე მხოლოდ წინამოსამზადებელი სამუშაოები იყო ჩატარებული. 

2011 წელს ჰესის განვითარებისთვის სახელმწიფოსა და ინდურ კომპანია „ტრანს 

ელექტრიკას" შორის საინვესტიციო შეთანხმება გაფორმდა და ინვესტორს ჰესის 

აშენებისთვის გარანტირებული სიმძლავრის ტარიფიც მიენიჭა, თუმცა „ტრანს ელექტრიკას" 

პროექტის ფაქტობრივი განხორციელება არ დაუწყია, ხოლო შემდგომში კი 2021 წელს 

მთავრობის მიერ გაკეთდა განცხადება, რომ კომპანიასთან საინვესტიციო შეთანხმება 

შეწყდებოდა. 

რაც შეეხება 280 მეგავატის სიმძლავრის ნენსკრაჰესს, მისი მშენებლობა ნომინალურად 2014 

წელს, მაშინდელმა პრემიერმა, ირაკლი ღარიბაშვილმა გახსნა. პროექტის ინვესტორია 

კორეის უმსხვილესი ენერგეტიკული კორპორაცია „ქეი ვოთერი“, რომელიც პროექტის 90%-ს 

ფლობს, 10%-ის მფლობელი კი საპარტნიორო ფონდი (ამჟამად საქართველოს განვითარების 

ფონდია). 

ნენსკრაჰესის დაფინანსება საერთაშორისო საფინანსო ინსტიტუტების კრედიტით 

იგეგმებოდა, თუმცა ამ პროექტზე საერთაშორისო ფინანსური ინსტიტუტების მხრიდან 

სასესხო ხელშეკრულებები არ დამტკიცდა, რაც მისი გაჭიანურების ერთ-ერთი მთავარი 

მიზეზი გახდა. 

რაც შეეხება 433-მეგავატის სიმძლავრის ნამოხვანჰესის კასკადს, ინვესტორი, კომპანია „ენკა“ 

პროექტის განხორციელებით და აქტიური წინამოსამზადებელი სამუშაოებით იყო 

დაკავებული, თუმცა პროექტთან დაკავშირებით შექმნილი პროტესტის გათვალისწინებით 
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2021 წელს მაშინდელმა პრემიერ-მინისტრმა ირაკლი ღარიბაშვილმა 2021 წლის 9 ივნისს 

განაცხადა, რომ ჰიდროელექტროსადგურის პროექტი არსებული სახით აღარ 

განხორციელდებოდა. კომპანიამ არბიტრაჟს მიმართა, რომელშიც 2024 წლის დეკემბერში 

გაიმარჯვა და სახელმწიფოს მის სასარგებლოდ 383 მილიონი დოლარის კომპენსაციის 

გადახდა დაეკისრა. მთავრობამ ეს განაჩენი გაასაჩივრა. 

ამ ყველაფრის გარდა, ენერგეტიკის განვითარებას არაერთი წინააღმდეგობა შეხვედრია 

საქართველოში. მოსახლეობის პროტესტი თითქმის ყველა დიდი თუ პატარა ჰესის 

მშენებლობას სდევს თან. მიუხედავად ასეთი პირობებისა, საქართველოს მთავრობა 2030 

წლისთვის გეგმავს, გამომუშავებამ ელექტროენერგიის მოხმარებას გადააჭარბოს. 

„თქვენ გახსოვთ რომ მთელი აგენტურა იყო ჩართული სტრატეგიული ენერგეტიკული 

პროექტების განხორციელების შეფერხებაში. ამ დროს არის ძალიან დიდი რესურსი იგივე 

ნენსკრას, ხუდონის, ნამოხვანის მიმართულებით და ყველა მიმართულებით არის საჭირო 

ინტენსიური მუშაობა, ასევე მცირე და საშუალო ჰესების, ასევე მზის და ქარის სადგურების 

მშენებლობის მიმართულებით. აქ არის სერიოზული მუშაობა საჭირო და გვინდა რომ 10 000 

მეგავატს გადავაჭარბოთ უკვე 2030 წლისთვის ადგილობრივი დადგმული სიმძლავრით და 

ამ ენერგეტიკული პროექტების განხორციელების გარეშე ვერ იქნება ეს მიზანი მიღწეული. 

ამოცანაა რომ 2030 წლისთვის მოხმარებას გადააჭარბოს გენერაციამ, ეს სჭირდება ქვეყნის 

ეკონომიკურ განვითარებას," - განაცხადა ირაკლი კობახიძემ. 

სპეციალისტები ენერგეტიკის განვითარებას მიესალმებიან, თუმცა როგორც ენერგეტიკოსმა 

თემურ ჭიჭინაძემ განაცხადა, ენერგოობიექტები ყველაფერთან შესაბამისობაში უნდა იყოს. 

„რა თქმა უნდა, საქართველოს ენერგეტიკული სიმძლავრე უნდა გაიზარდოს, თუნდაც დიდი 

ჰესები ხარჯზე, მაგრამ ეს ყველაფერი ეკონომიკური გათვლებიდან უნდა 

გამომდინარეობდეს - რას გვაძლევს ობიექტი, რა ტარიფი შეიძლება იყოს, რა საფრთხეებია 

და ა.შ. თუ ყველანაირი კრიტერიუმი იქნება გათვლილი და დააკმაყოფილებს მოთხოვნებს, 

მაშინ ასეთი ჰესები აუცილებლად უნდა აშენდეს. 

მე მომხრე ვიყავი და ახლაც ვარ ხუდონჰესის აშენების, მაგრამ ვეწინააღმდეგები 

ნამოხვანჰესის აშენებას. ვისაც თავის დროზე ამ ობიექტის ხელშეკრულება აქვს წაკითხული, 

თუ რა უნდა გაკეთებულიყო და რა ტარიფი უნდა ყოფილიყო, მიუღებელი იყო ჩემთვის და 

სხვებისთვისაც. საერთაშორისო ორგანიზაციებმაც აღიარეს, რომ ძალიან ცუდი ეკონომიკური 

გათვლები იყო. ასე რომ, საქართველოს ენერგეტიკა უნდა განვითარდეს, მაგრამ 

შესაბამისობაში ეკოლოგიასთან და რაც მთავარია, ტარიფის ზრდა არ უნდა იყოს ამაზე 

დამოკიდებული“, - განუცხადა „რეზონანსს“ თემურ ჭიჭინაძემ. 

კიდევ ერთი ენერგეტიკოსი ანზორ ჭითანავა ფიქრობს, რომ მთავრობის გეგმის რეალიზება 

შესაძლებელია, თუმცა ყველა ობიექტი შესაბამისი პირობების სრული დაცვით უნდა 

აშენდეს. 

„საპროექტო გადაწყვეტილებების სრულყოფის ხარჯზე და შესაბამისი მოთხოვნების სრული 

გათვალისწინების საფუძველზე უნდა განხორციელდეს მშენებლობა. მოახლოებას უნდა 

მისცეს იმის საშუალება, რომ კარგად გაერკვნენ. როდესაც ისინი დარწმუნდებიან, რომ 
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სიკეთე გაცილებით მეტია, ვიდრე ზარალი ან უარყოფითი ზემოქმედება, მაშინ 

გადაწყვეტილება იქნება მიღებული ობიექტების მშენებლობის სასარგებლოდ. 

მთავრობის გეგმის განხორციელება დარჩენილ წლებში რეალურად შესაძლებელია, თუმცა ეს 

იმ შემთხვევაში, თუ მოხდება საპროექტო გადაწყვეტილებების გადასინჯვა და წესრიგში 

მოყვანა, იმ მოთხოვნების შესაბამისად, რომელსაც ითხოვს, როგორც ჩვენი ქვეყნის 

ეკონომიკა, ისე საერთაშორისო სტანდარტები ეკოლოგიასთან, ეკონომიკასთან და 

უსაფრთხოებასთან დაკავშირებით. 

ჩვენი ქვეყნისათვის მთავარი საკითხი არის ელექტროენერგეტიკის განვითარება და მისი 

უსაფრთხოება და არა ის, რომ ჩვენ ვიყოთ დამოკიდებული მეზობელი სისტემებზე და 

მათგან ვიღებდეთ ენერგიას. მოსახლეობას არ ესმის რას ნიშნავს ენერგეტიკული 

დამოუკიდებლობა. ეს ნიშნავს იმას, როდესაც ქვეყანა აწარმოებს ელექტროენერგიას 

საკუთარი რესურსებს ხარჯზე და არა იმპორტირებული მეზობელი სისტემების მეშვეობით“, 

- განუცხადა ანზორ ჭითანავამ „რეზონანსს“. 

წყარო: resonancedaily.com  - https://cutt.ly/drbNpXHf  

 

"ელექტროენერგიის ადგილობრივი მოხმარება 1.3%-ით გაიზარდა" - Galt & 

Taggart 

ელექტროენერგიის ადგილობრივი მოხმარება 2025 წლის პირველ კვარტალში, წლიურად 

1.3%-ით, 3.7 ტვტ.სთ -მდე გაიზარდა. ამის შესახებ ინფორმაციას საინვესტიციო ბანკი Galt & 

Taggart-ი ავრცელებს. 

მათივე ცნობით, 2025 წლის პირველი კვარტლის მოხმარების მატება ძირითადად საცალო 

(+5.4% წ/წ) და პირდაპირი მომხმარებლების (+1.3% წ/წ) გაზრდილი მოთხოვნის შედეგი იყო. 

“მოხმარებაზე უარყოფითად იმოქმედა აფხაზეთის რეგიონის მოხმარების წლიურმა 

შემცირებამ (-8.7% წ/წ). პირდაპირი მომხმარებლების კატეგორიაში აღსანიშნავია კრიპტო-

მაინინგ კომპანიების მოხმარების გახუთმაგება, რაც საერთაშორისო ბაზრებზე კრიპტო 

აქტივების ფასების ზრდამ  და ახალი საწარმოების დამატებამ (ძირითადად თავისუფალი 

ინდუსტრიული ზონები) გამოიწვია. აღსანიშნავია, რომ ფერაშენადნობების ქარხნები 2024 

წლის ოქტომბრიდან გაჩერებული იყვნენ, ხოლო მარტის თვეში, შეინიშნება აქტივობის 

ზრდა, რაც საერთაშორისო ბაზრებზე ფეროშენადნობების ფასის ზრდის მოლოდინს 

უკავშირდება. 

როგორც ინფორმაციაში ვკითხულობთ, 2025 წლის პირველ კვარტალში საცალო მოხმარება 

გაიზარდა, როგორც თელმიკოს (+5.4% წ/წ), ასევე ეპ ჯორჯიას (+6.7% წ/წ) 

მომხმარებლებისთვის, კერძოდ: მოსახლეობის ელექტროენერგიის მოხმარება წლიურად 

8.5%-ით გაიზარდა და 0.8 ტვტ.სთ შეადგინა. 

"თბილისის მაცხოვრებლების (თელმიკოს აბონენტები) მოხმარება გაიზარდა წლიური 6.0%-

ით, ხოლო რეგიონების (ეპ ჯორჯია მიწოდების აბონენტები) 10.4%-ით. კომერციული 
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სექტორის მოხმარებაც წლიურად 4.4%-ით გაიზარდა, აქედან თელმიკოს აბონენტების 

წლიურად 5.0%-ით, ხოლო ეპ ჯორჯია მიწოდების 3.9%-ით”, - ვკითხულობთ ინფორმაციაში. 

რაც შეეხება ელექტროენერგიით საგარეო ვაჭრობას, იმპორტი 2025 წლის პირველ კვარტალში 

წლიურად 122.2%-ით 1.0 ტვტ.სთ-მდე გაიზარდა. 

მათივე ცნობით, იმპორტირებულ ელექტროენერგიის 59.5% რუსეთიდან განხორციელდა, 

რომელიც სრულად აფხაზეთის რეგიონის მოხმარებისთვის იყო განკუთვნილი. 

"იმპორტის დანარჩენი ნაწილი შემოვიდა აზერბაიჯანიდან (ჯამური იმპორტის 33.8%) და 

სომხეთიდან (ჯამური იმპორტის 6.7%). ჯამურად, იმპორტულ ელექტროენერგიაში 

გადახდილმა თანხამ 23.5 მლნ აშშ დოლარი შეადგინა, რაც საშუალოდ კვტ.სთ-ზე 1.9 აშშ 

ცენტია. აღსანიშნავია, რომ აფხაზეთის რეგიონისთვის იმპორტი სპეციალურ ფასად, კვტ.სთ-

ზე 0.1 აშშ ცენტად ხორციელდება, რაც იმპორტის საშუალო ფასზე მნიშვნელოვან გავლენას 

ახდენს. აზერბაიჯანიდან იმპორტის საშუალო ფასმა შეადგინა კვტ.სთ-ზე 5.9 აშშ ცენტი, 

ხოლო სომხეთიდან იმპორტმა 6.6 აშშ ცენტი“, - ვკითხულობთ ინფორმაციაში. 

წყარო:  energynews.ge  -  https://cutt.ly/0rbNay04  

 

განახლებადი ენერგია და ენერგოეფექტურობა 

სემეკმა 2024 წლის საქმიანობის ანგარიში გამოაქვეყნა 

საქართველოს ენერგეტიკისა და წყალმომარაგების მარეგულირებელმა ეროვნულმა კომისიამ 

(სემეკ),  საჯარო სხდომაზე 2024 წლის საქმიანობის ანგარიში გამოაქვეყნა. ანგარიში მოიცავს  

ელექტროენერგეტიკის, ბუნებრივი გაზის, წყალმომარაგებისა და მელიორაციის სექტორების 

ძირითად ასპექტებს, რეგულირების განვითარების მიზნით განხორციელებულ პროექტებსა 

და სემეკის საქმიანობის სხვადასხვა მიმართულების მიმოხილვას. 

სემეკის თავმჯდომარის, დავით ნარმანიას თქმით, 2024 წელს კომისია  ინტენსიურად 

მუშაობდა როგორც რეგულირების გაუმჯობესების, ასევე მომხმარებელთა უფლებების 

დაცვისა და  საერთაშორისო ორგანიზაციებთან თანამშრომლობის კუთხით. 

„2024 წლის განმავლობაში, მომხმარებელთა უფლებების დაცვის მიმართულებით კომისიამ 

განიხილა არაერთი საკითხი. მათ შორის, მოქალაქეთა საჩივრები, რომლებიც შეეხებოდა 

კომუნალური კომპანიების მხრიდან უსაფუძვლო დარიცხვებს. კომისია დიდ ყურადღებას 

უთმობს საერთაშორისო ორგანიზაციებსა და მეზობელი ქვეყნების მარეგულირებელ 

უწყებებთან ურთიერთობას. 

არაერთ სიახლესთან ერთად, აღსანიშნავია, რომ 2024 წელს დაინერგა ახალი რეგულაცია, 

რომელიც შეეხება მრავალბინიან საცხოვრებელ სახლებში  ცენტრალური გათბობის ერთიანი 

სისტემის დანერგვას. ამასთანავე, ამოქმედდა სტატისტიკის პორტალი, სადაც განთავსდა 

დეტალური ინფორმაცია როგორც ელექტროენერგიის მიწოდება-მოხმარების ფაქტობრივი 

ბალანსების, ასევე ნეტო აღრიცხვისა და ელექტროენერგიის საცალო მომხმარებლებზე 
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მიწოდებული სტატისტიკური მონაცემების შესახებ. სემეკის 2024 წლის საქმიანობის 

ანგარიშში მოცემულია სექტორული ანალიზი, რაც საზოგადოებას მისცემს შესაძლებლობას 

მიიღონ დაწვრილებითი ინფორმაცია მათთვის საინტერესო საკითხებზე“, - განაცხადა დავით 

ნარმანიამ. 

სემეკის 2024 წლის საქმიანობის ანგარიში ვრცლად მოცემულია ბმულზე: 

https://gnerc.org/ge/commission/commission-reports/tsliuri-angarishebi  

 

ინოვაციური ცემენტის ბატარეა შენობებს დამუხტვად პორტატიულ დამტენად 

აქცევს 

ბორდოს უნივერსიტეტისა და ბასკეთის ქვეყნის უნივერსიტეტის მკვლევრებისგან 

შემდგარმა გუნდმა ცემენტის მსგავსი ინოვაციური მასალა შექმნა. ეს არამხოლოდ 

სტრუქტურულ დატვირთვებს უძლებს, არამედ დამუხტვადი ბატარეის ფუნქციასაც 

ითავსებს. მეცნიერებს სჯერათ, რომ ამ გამოგონებამ შეიძლება გზა ახალი თაობის ენერგიის 

შემნახველ შენობებს გაუხსნას, რომელთა კედლებიც ენერგიის დაგროვებასა და მიწოდებას 

თავად შეძლებს. 

კვლევას ენერგიის შენახვის სპეციალისტი, ასისტენტ-პროფესორი ვადიმ კოვრუგინი 

უძღვებოდა. ნაშრომის მთავარი მიზანი მეტაკაოლინის — ამორფული, სინთეზური 

ალუმინოსილიკატის — ენერგიის შემნახველ მასალად გარდაქმნა იყო. მათ ეს კაოლინიტის 

თიხის გაცხელებით სცადეს. 

ამ მაღალრეაქტიული ნივთიერების სპეციალურად შემუშავებულ აქტივაციის ხსნართან 

შერევისას გამძლე გეოპოლიმერული პასტა წარმოიქმნება. იგი თუთიის (Zn) და მანგანუმის 

დიოქსიდის (MnO2) ელექტროდების ჩაშენების შემდეგ მაღალი წარმადობის მყარი 

მდგომარეობის ბატარეად გარდაიქმნება. 

სისტემამ შთამბეჭდავი ენერგიის შესანახი მოცულობა დააგროვა — დაახლოებით 3,3 

ვატსაათი ლიტრზე. ეს ენერგოსისტემების პირდაპირ სამშენებლო მასალებში ინტეგრაციის 

კუთხით ძალიან მნიშვნელოვანი ნაბიჯია. 

"ეს მხოლოდ ბატარეა არ არის", — განაცხადა კოვრუგინმა — "ეს ახალი მასალის კონცეფციაა, 

რომელშიც ინფრასტრუქტურა უბრალოდ სტატიკური აღარ არის — ის აქტიურად 

მონაწილეობს ენერგეტიკულ ეკოსისტემაში". 

წყარო:  on.ge  -   https://cutt.ly/LrbNaKaQ  
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კლიმატის ცვლილება 

იკვეთება ახალი კლიმატური პოლიტიკის ფორმა  

მრავალმხრივი კლიმატური დიპლომატია სულ უფრო და უფრო უმოქმედოდ გამოიყურება. 

ამის ნაცვლად, გეოპოლიტიკა, ვაჭრობა და სახელმწიფოს ძალაუფლება უფრო 

მნიშვნელოვანი ხდება, ვიდრე ოდესმე. 

სულ რამდენიმე თვის წინ, სათაური, როგორიცაა „შეერთებული შტატები სამხრეთ-

აღმოსავლეთ აზიიდან მზის პანელებზე 3,521%-იან ტარიფებს აწესებს“, შეიძლებოდა 

სატირად ჩაეთვალათ. დღეს ამაში არაფერი განსაკუთრებული არ არის, ერთ-ერთია იმ 

მრავალთაგან, რომლებიც გამოქვეყნდა დონალდ ტრამპის ხელისუფლებაში ყოფნის 

პირველი 100 დღის განმავლობაში მიმდინარე უწყვეტი კამათის ფონზე. თუმცა, ეს ასევე 

რაღაც უფრო დიდის ნაწილია, რადგან ეკონომიკური ძალაუფლების ღერძები იცვლება, 

ტექნოლოგიური ცვლილებები მკვეთრად იზრდება და საზოგადოებრივი განწყობები 

ხელახლა კონფიგურირდება და მეტასტაზირდება. მსოფლიო წესრიგის ამ რღვევად ფონზე, 

როგორ უნდა განვიხილოთ კლიმატური კრიზისი? 

რა თქმა უნდა, როგორც განვითარებადი და კატასტროფული რეალობა. გასული წელი 

რეკორდულად ყველაზე თბილი იყო, მან პირველად დაარღვია პარიზის შეთანხმების 

მიზანი, რომელიც გლობალური ტემპერატურის ზრდას ინდუსტრიამდელ დონესთან 

შედარებით 1.5°C-მდე შეზღუდავდა. მსოფლიო მეტეოროლოგიური ორგანიზაციის 

მონაცემებით, 2024 წელს ექსტრემალურმა ამინდის მოვლენებმა, დაწყებული ტყის 

ხანძრებით და დამთავრებული ტროპიკული ციკლონებით, 2008 წლიდან პერიოდში 

ყველაზე მეტი ადამიანის იძულებითი გადაადგილება გამოიწვია,. განადგურდა სახლები, 

საარსებო წყაროები და ბუნებრივი სისტემები, რამაც კიდევ უფრო გაამწვავა გლობალური 

შოკები და სტრესები, შეიარაღებული კონფლიქტებიდან დაწყებული, სურსათის ფასების 

ზრდით დამთავრებული. 

წყარო:  dialogue.earth -  https://cutt.ly/orbNsdoG 

 

ნახშირბადის ემისიების შთანმთქმელი აკუმულატორები ერთი ნაბიჯით 

ახლოა რეალობასთან  - ახალი კვლევა 

რა მოხდება, თუ იარსებებს აკუმულატორი, რომელსაც შეეძლება ენერგიის გამომუშავება 

ნახშირორჟანგის შთანთქმით? ეს არ არის სამეცნიერო ფანტასტიკა; ეს არის ლითიუმ-

ნახშირორჟანგის (Li-CO₂) აკუმულატორები, რომლებიც ამჟამად უახლესი კვლევის თემაა. 

ლითიუმ-ნახშირორჟანგის (Li-CO₂) აკუმულატორები შეიძლება იყოს „ორი-ერთში“ 

გადაწყვეტა განახლებადი ენერგიის შენახვისა და ჰაერიდან ნახშირორჟანგის ემისიის 

მოცილებასთან დაკავშირებულ არსებული პრობლემებისთვის. ისინი შთანთქავენ 

ნახშირორჟანგს და გარდაქმნიან მას თეთრ ფხვნილად, რომელსაც ლითიუმის კარბონატი 

ეწოდება, ენერგიის განმუხტვისას. 
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ამ აკუმულატორებს შეიძლება ჰქონდეს მნიშვნელოვანი გავლენა სატრანსპორტო 

საშუალებებისა და სამრეწველო ემისიების შემცირებაზე - და შესაძლოა, მარსზე ხანგრძლივი 

მისიების განხორციელების საშუალებაც კი იყოს, სადაც ატმოსფეროს 95% CO₂-ია. 

იმისათვის, რომ ეს აკუმულატორები კომერციულად სიცოცხლისუნარიანი გახდეს, 

მკვლევარები ძირითადად ებრძოდნენ მათ ხელახლა დატენვასთან დაკავშირებულ 

პრობლემებს. ახლა, სურეის უნივერსიტეტის გუნდმა პერსპექტიული გზა მოიფიქრა. მაშ, 

რამდენად ახლოს არიან ეს „CO₂-სუნთქვადი“ აკუმულატორები პრაქტიკულ რეალობად 

ქცევასთან? 

ბევრი დიდი სამეცნიერო მიღწევის მსგავსად, Li-CO₂ აკუმულატორების იდეაც ბედნიერი 

შემთხვევითობა იყო. ათ წელზე ოდნავ მეტი ხნის წინ, აშშ-სა და საფრანგეთს შორის 

მკვლევართა ჯგუფი ცდილობდა გადაეჭრა ლითიუმ-ჰაერის აკუმულატორების პრობლემები, 

რომელიც ენერგიის შენახვის კიდევ ერთი პერსპექტიული ტექნოლოგიაა. 

წყარო:  theconversation -   https://cutt.ly/wrbNsOnW  

 

ღონისძიებები 

ჯილდო ენერგოეფექტურობაში 

CO2-ის შემცირების პროექტების გამარჯვებული კომპანიების დაჯილდოება   

ენერგოეფექტურობის ჯილდო ასახავს კონკრეტულ წარმატებებს ენერგეტიკული 

გადასვლისა და კლიმატის დაცვაში. 2007 წლიდან, გერმანიის ენერგეტიკული სააგენტო 

DENA ანიჭებს პრიზებს ენერგიისა და CO2-ის დაზოგვის პროექტებისთვის და 

კონცეფციებისთვის, რომლებიც აჩვენებენ, თუ როგორ შეიძლება წარმატების მიღწევა 

კლიმატ-ნეიტრალობის და ინდუსტრიის ტრანსფორმაციის გზაზე. 

მთავარ კატეგორიებში გამარჯვებული პროექტები დაჯილდოვდებიან კორპორატიული 

ვიდეოთი, რომელიც ხელს უწყობს შესაბამისი პროექტის ძალისხმევას. 

ჯილდოს გამარჯვებულები და ნომინანტები იღებენ სერთიფიკატებს და ეტიკეტს მათი 

გამორჩევის მიზნით. 

მცირე და საშუალო საწარმოებისთვის სპეციალური ჯილდოს გამარჯვებული მიიღებს 5000 

ევროს პრიზს. 

რეგისტრაცია 2025 წლის 6 ივნისამდე. 

https://www.dena.de/en/energy-efficiency-award/  

 

მე-6 ევროპული კონფერენცია - Hydrogen & P2X 2025 

თარიღი: 11–12 ივნისი, 2025 
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ორგანიზატორი:  FORTES Media Group 

ადგილი: კოპენჰაგენი, დანია, Scandic Sluseholmen Molestien 11  

თემატიკა: მწვანე წყალბადი 

https://www.eceee.org/events/calendar/event/6th-european-conference-hydrogen-p2x-2025/  

 

ონლაინ-სემინარი: ევროკავშირის მასშტაბით ბაზრის ვარიანტების შეფასება 

ენერგოდაზოგვის სერტიფიცირების სქემისათვის 

თარიღი: 3 ივლისი, 2025 

ორგანიზატორი: IEECP 

თემატიკა: ენერგოდაზოგვები, ენერგოეფექტურობის დირექტივა, ევროკავშირის ბაზარი 

https://www.eceee.org/events/calendar/event/assessing-the-options-for-an-eu-wide-market-for-an-

energy-savings-certification-scheme/  

 

ICSD 2025 : მდგრადი განვითარების მე-13 საერთაშორისო კონფერენცია  

თარიღი: 10–11 სექტემბერი, 2025 

ორგანიზატორი:   მდგრადი განვითარების ევროპული ცენტრი  

ადგილი:  Pontifical Gregorian University, რომი, იტალია  

თემატიკა: კლიმატი, განახლებადი ენერგია წყალი, ნიადაგის  კონსერვაცია 

https://ecsdev.org/conference/13th-icsd-2025  

 

 

მე-16 საერთაშორისო კონფერენცია - ენერგეტიკა და კლიმატის ცვლილება 

მე-12 ფორუმი - მწვანე ინვესტიციები ენერგეტიკაში 

თარიღი: 6–10 ოქტომბერი, 2025 

ორგანიზატორი:  ათენის უნივერსიტეტი  

ადგილი: ათენი, საბერძნეთი 

https://promitheasconference.wordpress.com/open-calls-deadlines/  


